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»شما هواي كميسيون ما را داشته    مسکن
باش، من خان�ه را بالاتر از قيمت 
مي فروش�م، خيالت راح�ت!« اين اظه�ارات معم�ولاً يكي از 
ش�گردهاي بعضي مشاوران سودجو اس�ت كه مبلغ فروش يا 
اج�اره را بالاتر از رقم م�ورد نظر صاحبخانه ق�رار مي دهند تا 
كميسيون بيشتري بگيرند. يكي ديگر از روش ها خريد يا فروش 
خانه مشروط به دريافت كميسيون بالاتر از نرخ مصوب است. 
ركود حاكم بر خريد و فروش مس��كن و نبود نظ��ارت بر عملكرد 
مشاوران املاك موجب شده مشاوران املاك به بهانه هاي مختلف 
به دنبال اخذ كميسيون بيشتري باش��ند. گران فروختن خانه در 
ازاي اخذ كميسيون بيشتر يكي از ترفندهاي تلكه كردن مشتريان 
است. كد رهگيري هم به يكي ديگر از ابزارهاي كسب سود تبديل 

شده است. 
سامانه كد رهگيري از ابتدا به منظور سر و سامان دادن به وضعيت 

معاملات ايجاد شد اما به تدريج زمينه هاي بعضي سوءاستفاده ها را 
فراهم كرد. مشاهدات عيني نشان مي دهد اكثر قراردادهاي اجاره 
فاقد كد رهگيري اس��ت، تنها به اين بهانه كه به دو طرف معامله 
بگويند ما با اين كار به شما خدمت مي كنيم تا هزينه هايتان پايين 

بيايد، در صورتي كه به گفته  رئيس اتحاديه املاك، كد رهگيري 
هيچ هزينه اي ندارد. 

به گزارش ايسنا، يكي از بهانه هاي برخي دفاتر املاك براي عدم 
ارائه كد رهگي��ري در قراردادهاي اجاره اين اس��ت كه طرفين 
معامل��ه ۹ درصد ماليات ب��ر ارزش اف��زوده را پرداخت نكنند، 
در حالي كه چند ده برابر اين مبل��غ را از دو طرف معامله براي 
قراردادي صوري و بدون كد رهگيري مي گيرند كه هيچ ارزش 
قانوني ندارد و در صورت بروز مشكلات موجر و مستأجري، قابل 
طرح در دستگاه قضايي نيست، مثلًا يك بنگاهي در ازاي قرارداد 
دستي مبلغ ناچيزي مي گيرد و بنگاهي ديگر به بهانه  چسباندن 
هولوگرامي كه هيچ ارزش��ي ن��دارد تا ريال آخ��ر مبلغ قانوني 
كميس��يون را دريافت مي كند. وقتي علت را جويا مي ش��ويم، 
مي گويد: »من مجوز دارم و آن يكي ندارد« در صورتي كه هردو 

قرارداد، فاقد ارزش است.

ترفندهاي »مشاوران املاک« براي تلكه كردن مشتري!

وزي�ر صنع�ت،  مع�دن و تج�ارت اع�ام 
كرد اج�ازه اس�تفاده از 1/5ميلي�ارد دلار از 
منابع صن�دوق توس�عه ارزي ب�راي صنايع 
روس�تايي و ايجاد اش�تغال در روس�تاها از 
س�وي مقام معظم رهبري داده ش�ده اس�ت 
و بخ�ش مع�دن بيش�ترين س�هم را دارد. 
محمد شريعتمداري در مراسم امضاي تفاهمنامه 
همكاري تأمين مالي طرح هاي معدني صندوق 
بيمه فعاليت هاي معدني و بانك صنعت و معدن، 
اظهارداش��ت: خوش��بختانه با نظر مبارك مقام 
معظم رهبري اجازه استفاده از 1/5ميليارد دلار 
از منابع صندوق توسعه ملی براي ايجاد اشتغال 
در روس��تاها و بخش هاي زير 10هزار نفر كشور 
داده شده و به محض اينكه اين اعتبار در اختيار 
دولت قرار گرفت، آيين نامه اجرايي آن تنظيم شد 
و در كميسيون اقتصادي دولت به تصويب رسيد 

و ان شاء الله به اجرا درخواهد آمد. 
ش��ريعتمداري تأكيد كرد: در اي��ن قانون و نيز 
آيين نامه اجرايي آن مع��دن از جايگاه ويژه اي 
برخوردار است و با توجه به نقش معدن در ايجاد 
اشتغال بخش ها و روستاهاي كشور و گسترده 
بودن فعاليت هاي معدن��ي به خصوص كوچك 
و متوسط در پهنا و گس��تره ايران اسلامي اين 
امكان هس��ت كه در ايجاد اش��تغال مولد نقش 

مؤثري ايفا كند. 
وي اظهار كرد: به همي��ن دليل بخش معدن به 
طور ويژه در قانون و آيين نامه اجرايي به صراحت 
ذكر شده و بخشي از اين منابع هم علاوه بر منابع 

قبلي در اختيار بخش معدن قرارگرفت. 
وزير صنعت،  معدن و تج��ارت افزود: براي اينكه 
بتوانيم از مجموع منابع موجود استفاده اهرمي 
بكنيم و بتوانيم بخش قابل ملاحظه اي ازمنابع 
سيستم بانكي را در اختيار بخش صنعت و معدن 
قرار دهي��م، تفاهمنامه هايي را در يك سلس��له 
تفاهمنامه هاي زنجيره اي با بانك هاي عامل پيش 
برديم كه ان شاء الله با افزايش سرمايه صندوق اين 

تفاهمنامه نيز افزايش پيدا مي كند. 
وي با اشاره به امضاي تفاهمنامه اخير ياد آور شد: 
مقدماتي كه بخشي از آن را ملاحظه مي كنيد در 
راستاي اين سياست كلان و كلي دولت خدمتگزار 
و شخص دكتر روحاني است و بسيار خوشبختم 
كه صن��دوق بيمه س��رمايه گذاري فعاليت هاي 
معدني تفاهمنامه اي را با بانك صنعت و معدن كه 
هر دو در عرصه حمايت از معدن و صنايع معدني 

پيشتاز هستند به امضا رساندند. 
وي گفت: قب��لًا اين صندوق با حداقل س��رمايه 
توان حضور در فعاليت هاي حمايتي بخش معدن 
را نداشت و با تصويب به موقع قوانين و مقررات 

لازم و اجراي سازمان برنامه و بودجه طي ماه هاي 
اخير اين سرمايه حدود 10برابر افزايش يافت و 

اين قدم بزرگي است. 
  تغيير تعرفه واردات ۳۸۰ قلم كالا

وزير بازرگاني در خصوص واردات كالا از امريكا 
اظهار داش��ت: در مورد واردات محصولاتي كه 
عرضه آنها در كش��ور كافي اس��ت، ه��م نظام 
تعرف��ه اي و ه��م در برخي م��وارد، ممنوعيت 

واردات ص��ورت مي گي��رد. 
محمد ش��ريعتمداري افزود: در حال حاضر نيز 
حدود ۳۸0 قلم كالا براي تغيير تعرفه و به منظور 
حمايت از توليد داخلي، پيشنهاد را تقديم هيئت 
وزيران كرده ايم و در جلسات كارشناسي مختلف 
با حضور مع��اون اول رئيس جمهور، مورد بحث 
قرار گرفته است و در جلس��ه چهارشنبه دولت 
احتمالاً به تصويب خواهد رسيد. شريعتمداري 
ادامه داد: به اين ترتيب حمايت بيشتري از توليد 
داخلي در مقاب��ل رقباي مختلفي ك��ه در دنيا 

هستند، به عمل خواهيم آورد. 
وي در خصوص پيمان ه��اي دوجانبه پولي بين 
ايران و ساير كشورهاي دنيا نيز گفت: پيمان هاي 
پولي مش��ترك، منافعي براي ه��ر دو طرف به 
ارمغان خواهد آورد و به تازگي نيز پيمان مشترك 
پولي با تركيه به امضا رسيده است كه اميدواريم 

همه تجار بتوانند در فعاليت هاي خود اس��تفاده 
كنند، ضمن اينكه تمام تجار فع��ال در تجارت 
ايران با تركيه و صادركنن��دگان خدمات فني و 
مهندسي، مي توانند از پول ملي در تبادلات خود 

استفاده كنند. 
  رونق فعاليت هاي معدني 

وي به س��هم بخش صنع��ت و مع��دن از ميزان 
تسهيلات بانكي اش��اره كرده و افزود: از مجموع 
600 هزارميلي��ارد توم��ان مناب��ع بانكي كه در 
اختيار فعاليت هاي اقتصادي قرارمي گيرد بايد 
40 درصد به بخش صنع��ت و معدن اختصاص 
يابد و امروز خوشبختانه ۳2 درصد از اين سهم را 

در اختيار داريم. 
ش��ريعتمداري گفت: بخش��ي از آن به صورت 
چرخشي در اختيار صنايع و معادن فعال قرارمي 
گيرد و بخش��ي براي فعاليت هاي توس��عه اي و 
بخش ديگري براي س��رمايه در گ��ردش مورد 

استفاده واقع مي شود. 
وي تصري��ح كرد: ع��لاوه بر اي��ن، دولت حدود 
50هزارميليارد تومان در سرفصل هاي مختلف 
براي طرح رونق توليد و نوسازي صنعتي كشور 
اختص��اص داده كه مناب��ع بانك��ي را دراختيار 

واحدهاي توليدي كشور قرار مي دهد. 
ش��ريعتمداري درادامه دولت دوازدهم را دولت 
رونق فعاليت هاي معدني و صنايع معدني كشور 
اعلام كرد و افزود: تمام تلاش مان را در افزايش 
سهم اين بخش در اقتصاد كشور و ارزش افزوده 
توليد ناخالص داخلي كش��ور و حوزه صنعت و 
معدن انجام مي دهيم و اميدواريم در چهار سال 

پيش رو گام هاي مؤثري برداريم. 
وزي��ر صنع��ت تأكيد ك��رد: يك��ي از مهم ترين 
برنامه هاي دول��ت دوازدهم، ب��ا تأكيدات دكتر 
روحاني توجه به حوزه معدن اس��ت، يعني نگاه 
دولت به اس��تفاده اهرمي از بودجه براي توسعه 
فعاليت هاي صنعتي و معدني اس��ت كه ظهور و 

بروزش را مشاهده مي كنيد. 
شريعتمداري تأكيد كرد: توصيه من اين است كه 
در تأمين منابع كه صندوق در اختيار بخش هاي 
گوناگون قرار مي دهد ب��ه موضوع ايمني معادن 
به ويژه در معادن زغال س��نگ كه شرايط ايمني 
نامتعادلي دارند، توجه شود و بعد در كنار آن در 

ساير معادن در اولويت كار صندوق قرار بگيرد. 
وي افزود: اگر چه ممكن است اين اقدام مستقيماً 
در ايج��اد اش��تغال نقش ايف��ا نكند ام��ا ايمني 
واحد هاي معدني باعث ج��ذب نيروهاي جوان 
به سمت فعاليت هاي معدني مي ش��ود و ما بايد 
مرهون تلاش همه معدنكاران و كارگران معدني 
كه  در زيرزمين و در بدترين شرايط در تبديل اين 
ثروت ملي و اين دارايي بزرگ به فعاليت هاي مولد 

سازنده در اقتصاد كشور نقش دارند، باشيم.

 مسئولیت پذيري يا فرافكني بچگانه 
در بازار پول! 

 پس از اعتراضات هر روزه س��پرده گذاران مؤسسات مالي غيرمجاز در 
نمايشگاه مطبوعات تصميم بر پرداخت پول هاي مؤسسه فرشتگان تا 
سقف 200 ميليون تومان شد تا فشار بر مؤسسه كاسپين كه از هشت 
تعاوني منحله مورددار تش��كيل ش��ده بود كم ش��ود، اما در اين ميان 
اظهارنظرها درباره برخورد با اين ضعف بزرگ سيستم بانكي متفاوت 
است. از يك سو معاون اجتماعي و پيش��گيري قوه قضائيه گفته است 
»نبايد سپرده گذاران مؤسس��ات غيرمجاز را مظلوم جلوه دهيم، اينها 
سودجويي كردند و بايد امروز ضرر سودجويي خود را بدهند!« از سوي 
ديگر سعيد ليلاز كارشناس اقتصادي اين نوع برخورد با مؤسسات  را 
تهديدي براي نظام دانس��ته و با آتش در انبار مهمات مقايسه كرده و 
خواستار اين شده كه طرف هاي مقابل دولت و طيف فكري اش از اين 

جريان سوء استفاده نكنند!
تنوع در موضع گيري درباره وجود مشكل در نظام بانكي آنقدر زياد است 
كه تقريباً براي عموم مردم تش��خيص موضوع سخت شده اما واقعيت 
اين است كه هر كس و هر طيف فكري بسته به نوع نگاه سياسي و نوع 
مسئوليتش در اين باره اظهار نظر مي كند و همچون فيلي در تاريكي 

مشكل را توصيف و قرائت خود را از اين وضعيت ارائه مي كند! 
حقيقت ماجرا اين اس��ت كه س��پرده گذاري در بانك ها و در تمام دنيا 
معمولاً با كمترين ريس��ك رخ مي دهد اما غفلت سيستم بانكي و نهاد 
ناظر و اغفال هاي صورت گرفته سپرده گذاران به شكل ناگهاني صورت 
نگرفته كه بخواهيم تمام تقصير را بر گردن س��پرده گذاران بيندازيم،  
به خصوص آنكه خروج سرمايه ها از مؤسس��ات  مذكور حتي به خارج 
از كش��ور موضوعي نبوده كه از ديد ناظر پنهان باشد يا اگر هم پنهان 
بوده باز هم تقصير اصلي بر نهاد ناظر و سيستم بانكي است، هر چند دم 
خروس مشكلات برخی مؤسسات در دولت دهم ديده شده و از سوي 
معاونت بانك مركزي با تهديد هم مواجه شدند، خاصه آنكه اين تهديد 
بعد از شاخ و شانه كش��يدن نمايندگان غرب كشور در مجلس شوراي 

اسلامي و در حمايت از مؤسسات  مالي خاص رخ داده بود! 
با اين حال هش��دارهاي بانك مركزي بعد از س��ال ها و بس��يار نرم و 
محترمانه بوده است و هش��دار جدي زماني رخ داده كه حداقل چند 
مؤسسه گرفتار بحران ش��ديد بوده و مؤسسات مشكل دار نيز به جاي 
برخورد اصولي در يك مؤسسه ادغام شده است! بنابراين حتماً و بايد 
مديران وقت در حوزه بانكي و مس��ئوليت هاي ناظر در بانك مركزي 
در اين باره پاسخگو باشند و مس��ئوليت خود را بپذيرند. در اين ميان 
اما پرواضح است كه طمع و كوتاهي سپرده گذاران بعد از هشدارهاي 
روزنامه هاي مس��تقل كه بعضاً از س��وي اين بخش ها يا شركت  هايی 
مانند پديده تهديد به شكايت شده بودند نيز ايجاد مسئوليت براي آنها 
كرده و سپرده گذاران حق ندارند خود را بدون قصور بدانند و حتماً بايد 
مس��ئوليت خود را بپذيرند. با اين حال اين مسئوليت پذيري نه قابل 
قياس با مديران خاطي و خلافكار است و نه در حد و اندازه كوتاهي هاي  

انجام شده بخش ناظر در دستگاه هاي مختلف و بانك مركزی!
اما طنز تلخ در اين روزها زماني رونمايي مي شود كه برخي كارشناسان 
اقتصادي به استناد تاريخ تأسيس پليس مالياتي توسط مورگان شوستر 
در اقدامي فرافكنانه سعي دارند تمام تقصير را بر گردن يك قوه ديگر يا 
نيروي انتظامي بيندازند! سعيد ليلاز كه برخورد با مؤسسات  را پروژه اي 
انتخاباتي و سياس��ي دانس��ته مدعي اس��ت برای برخورد با بانك ها و 
مؤسسات  خاطي بانك مركزي ابزار لازم را نداشته و بايد پليس و نيروي 
نظامي براي برخورد با مؤسسات غيرمجاز داش��ته باشد وگرنه!  »قوه 
قضائيه و نيروي انتظامي بايد گزارش از وضعيت سيستم بانكي تهيه و با 
خاطيان برخورد كنند.« همچنين وي گفته بانك مركزي نيرويي ندارد 
و فقط چند كارمند دارد،  مسئوليتی در قبال تخلفات بانكی نداشته و 

تنها مسئول تعيين نرخ تورم است!
چنين استدلال هاي بچگانه و در حمايت از يك طيف سياسي و رئيس 
كل بانك مركزي نه فقط رافع مس��ئوليت اين نهاد كليدي در كش��ور 
نيس��ت بلكه اين حرف ها در س��ال 2017 – معادل 1۳۹6 و توس��عه 
ابزارهاي الكترونيكي و گزارش گيري های بانكی، نوعي توهين به شعور 
كل جامعه است! به ويژه آنكه چنين شخصي پيشتر  بر نقش نظارتي و 
خواسته هاي مصرحه در FATF تأكيد كرده و نقش شفاف سازي از راه 
رصد تراكنش ها و عمليات هاي بانكي را بهتر مي شناسد و خوب مي داند 
كه در دوراني ك��ه ما زندگي مي كنيم فناوري اطلاعات چه نقش��ي در 

جلوگيري از تخلفات و كژروي ها در نظام پولي ما دارد.
با طرح اين نوع اظهار نظرها كه صرفاً در حمايت ازيك ش��خص يا يك 
جريان فكري– سياسي بيان مي شود بايد ترسيد و بيم آن را داشت كه 
رويه هاي غلط به دليل مستقر نبودن نيروي انتظامي در بانك ها ادامه 
دار باشد!  آيا اصلاح سيستم بانكي با مس��ئوليت پذيري در دستور كار 
قرار خواهد گرفت يا فرافكني هاي بچگانه در سيستم بانكي مشكلات 

را عميق تر خواهد كرد؟ 

 رايزني قطعه سازان خودرو 
با دولت براي افزايش قیمت

انجم�ن قطعه س�ازان خ�ودرو در نام�ه اي از اعضايش خواس�ت 
اطاع�ات لازم در م�ورد تأثي�ر افزاي�ش ن�رخ عوام�ل تولي�د 
بر قيم�ت تمام ش�ده قطع�ات را ب�ه اي�ن انجم�ن ارائ�ه دهند. 
انجمن قطعه س��ازان در نامه اي به اعضاي اين انجمن از آنها خواس��ت 
اطلاعات لازم را در م��ورد اثرگذاري نرخ عوام��ل توليد بر قيمت تمام 
ش��ده توليد قطعات خودرو به اين انجمن ارائه دهند تا بر اس��اس آن، 
رايزني لازم براي تغيير قيمت ها با مجلس، وزارت صنعت و س��ازمان 
گسترش صورت گيرد. در اين نامه از قطعه سازان خواسته شده سهم 
افزايش دس��تمزدها، قيمت مواد اوليه داخلي و رشد نرخ ارز در بهاي 
تمام شده توليد قطعات را به انجمن قطعه سازان ارائه دهند. همچنين از 
قطعه سازان درخواست شده مطالبات صفر روزه و همين طور مطالبات 
بالاي 120روز از هر يك از خودروس��ازان را با درج نام خودروس��از به 

انجمن قطعه سازان اعلام كنند. 
---------------------------------------------------

 جلوي ورود 100هزار تن برنج آلوده
به كشور گرفته شد

عضو كميس�يون بهداش�ت مجلس گفت: مجلس ب�ه طور جدي 
ب�ر عملك�رد دس�تگاه هاي مس�ؤل نظ�ارت دارد و در ص�ورت 
مش�اهده هرگون�ه تخل�ف و كوتاه�ي با آنه�ا برخ�ورد مي كند، 
چنانكه چندي پيش ب�ا واردات 1۰۰هزار تن برنجی كه مش�كوك 
به آلودگ�ي بود برخورد ش�د و به آنه�ا اجازه واردات داده نش�د. 
بهروز بنيادي در گفت وگو با تسنيم درباره وضعيت سلامت برنج هاي 
وارداتي به كش��ور اظهار داش��ت: براي واردات برنج به كش��ور قوانين 
سختگيرانه اي مطابق استاندارد هاي جهاني و بعضاً سختگيرانه تر تعيين 
شده و دستگاه هاي مسئول مجدانه مراقب اجراي اين مقررات هستند. 
وي افزود: تمامي برنج هايي كه از مبادي رسمي كشور وارد مي شوند، 
توسط سازمان استاندارد و س��ازمان غذا و دارو نمونه گيري و بررسي 
مي ش��وند و امكان واردات برنج غيركيفي و آلوده به كش��ور از مبادي 
رس��مي وجود ندارد. نماينده مردم كاشمر در مجلس شوراي اسلامي 
با بيان اينكه نظارت بر س��لامت برنج هاي وارداتي از كش��ور مبدأ و از 
زمين  هاي كش��اورزي آنها شروع مي ش��ود، گفت: در صورت مشاهده 

هرگونه مشكل اجازه واردات به آنها داده نمي شود.

صنايع روستايي با مجوز
 1/5 میلیارد دلاري رهبري جان مي گیرد

بهناز    قاسمی
   گزارش

اين روزها خبرهايي از س�از مخالف چيني ها 
با ايراني ه�ا در تجارت به گوش مي رس�د اما 
همچنان چين در ص�در واردكنندگان كالا به 
كش�ور ق�رار دارد. از جمله محص�ولات وارد 
ش�ده از چين به اي�ران، تخم�ه آفتابگردان 
بوده كه در س�ال 95 رقم قاب�ل توجهي را به 
خود اختصاص داده، اين واردات باعث ش�ده 
است تا كمر توليدكنندگان تخمه آفتابگردان 
خ�م ش�ود؛ اس�تاني ك�ه هم�واره در ص�در 
استان ها با بيش�ترين نرخ بيكاري قرار دارد. 
بيكاري معضلي است كه بارها و بارها در مورد آن 
مطالب بسياري نوشته شده و راهكارهايي نيز براي 
خروج از آن ارائه شده است. بسياري از كارشناسان 
معتقدند بايد در ابتدا ش��رايطي را فراهم كرد كه 
حتي الامكان افرادي كه هم اكنون مشغول فعاليت 
هستند، بيكار نشوند و سپس طرحي براي اشتغال 

بيكاران طراحي و پياده سازي شود. 
يكي از راه هاي جلوگيري از بيكار نشدن شاغلان، 
كاهش واردات محصولاتي اس��ت كه مشابه آنها 
در داخل كش��ور توليد مي شود؛ موضوعي كه در 
سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي نيز به نوعي 
به آن اشاره شده است، اما در واقعيت به آن عمل 
نمي شود، به عنوان نمونه مي توان به واردات تخمه 
آفتابگردان از كشورهاي ديگر به خصوص چين 
اشاره كرد. بر اساس آمار گمرك در سال 1۳۹5، 
بيش از 100 هزار و 27۸ ت��ن دانه آفتابگردان از 

كشورهاي مختلف جهان وارد ايران شده است. 
اين حجم از واردات تخمه آفتابگردان باعث شده 
است كه در سال ۹5 بالغ بر 126ميليون و 14هزار 
و 52۹ دلار ارز از كشور خارج شود كه ارزش ريالي 
اين مبلغ، ۳۹۳ميليارد و ۸۹۸ميليون و 4۹1هزار 
و ۸۳۸ تومان بوده است. در آمار و اطلاعات مربوط 
به گمرك جمهوري اسلامي ايران از كشورهاي 
اتريش، آذربايجان، ارمنستان، امارات متحده عربي، 
اوكراين، بلغارس��تان، تركيه، چين و روس��يه به 

عنوان واردكنندگان تخم��ه آفتابگردان به ايران 
ياد ش��ده اس��ت و در اين ميان چي��ن با فروش 
بيش از ۸2هزار ت��ن دانه آفتابگردان به كش��ور 
درآمد 111ميلي��ون و ۹۳7هزار و 4۸۸دلاري را 
نصيب خود كرده و بزرگ ترين صادر كننده دانه 

آفتابگردان به ايران بوده است. 
واردات تخمه آفتابگ��ردان از كش��ورهاي ديگر 
به خصوص چين در حالي صورت گرفته اس��ت 
كه چند استان كش��ور از جمله استان كرمانشاه 

توليدكننده اين محصول هس��تند و با اين حجم 
واردات كمر توليدكنندگان تخمه آفتابگردان در 
حال خم شدن است و بسياري از آنها انگيزه خود را 
جهت كشت آفتابگردان از دست داده اند و به نوعي 
مي توان گفت از كار بيكار شده اند. دو شهر سُنقُر 
و كليايي از شهرهاي استان كرمانشاه هستند كه 
بيشترين سطح زير كشت آفتابگردان در استان 
را دارند و به گفته مس��ئولان استان، تنها در شهر 
سُنقُر س��الانه حدود 5هزار تن تخمه آفتابگردان 
توليد مي ش��ود اما به دلي��ل واردات بي رويه اين 
محصول، محصول توليدي كش��اورزان به انبارها 
مي رود و خريداري ندارد. ادام��ه اين روند باعث 
خواهد شد كه اوضاع بيكاري در استان كرمانشاه 
حادتر شود؛ استاني كه همواره به گواه آمار داراي 
نرخ بيكاري بالايي بوده و در صدر استان ها بدين 

لحاظ قرار داشته است. 
كليد حل اين وضعيت به دست دولت دوازدهم 
اس��ت و دولت باي��د تعرفه هاي س��نگيني را بر 
واردات اين گونه محصولات كه در داخل كشور 
توليد مي شوند، وضع كند؛  كاري كه امريكايي ها 
براي جلوگيري از ورود پسته ايران به كشورشان 
انجام داده اند. امريكا براي حمايت از پسته خود 
در مقابل پسته ايراني، تعرفه241/14 درصدي 
بر پسته ايراني وارداتي به امريكا اعمال مي كند و 
همين امر موجب شده صنعت پسته امريكا رشد 

خوبي را داشته باشد.

چوب تخمه هاي چيني لاي چرخ اشتغال داخلی

 چه كساني از انحصاري شدن واردات خودرو 
سود بردند؟

سود 150 میلیارد تومانی واردكنندگان خودرو

ب�ه ازاي واردات ميانگي�ن 5۰ ه�زار دس�تگاه خ�ودرو در س�ال 
س�ود ه�زارو5۰۰ ميلي�ارد ريال�ی نصي�ب واردكنندگان�ي 
مي ش�ود ك�ه انحص�ار در ب�ازار را از آن خ�ود كرده ان�د. 
  دي ماه سال گذشته با دستورالعمل واردات خودرو عملًا انحصار واردات 
در اختيار گروه خاص��ي از واردكنندگان كه تحت عن��وان نمايندگي 
فعاليت مي كردند قرار گرفت. بعد از ش��ش ماه از اين دستورالعمل، با 
پايان يافتن اعتبار ثبت سفارش عملًا تمامی واردكنندگان متفرقه از 
بازار حذف ش��دند و بازار به طور كامل در اختيار واردكنندگان رسمي 
قرار گرفت. هرچند در واقعي بودن ارتباط اين شركت ها با كمپاني هاي 
توليدكننده مادر هنوز ابهاماتي وجود دارد اما در س��ه ماه اخير سايت 

ثبت سفارش براي اين دست شركت ها نيز بسته شد. 
در روزهاي اخير نيز در حالي كه عذرخواهي شركت تويوتا از امريكايي ها 
بابت فروش يك دستگاه خودرو به سفارت ايران در هند خبر ساز شده، 
بحث انحصار در واردات بار ديگر به بحث اصلي در محافل خبري تبديل 
شده است. يك حساب سرانگش��تي نش��ان مي دهد، به ازاي واردات 
ميانگين 50 هزار دستگاه خودرو در سال سود هزارو500 ميليارد ريالی 
نصيب واردكنندگاني مي شود كه انحصار در بازار را از آن خود كرده اند. 

   بسياري برندها نمايندگي رسمي ندارند
در همين خصوص شيوا رئيس ش��وراي رقابت معتقد است، قانونگذار 
گفته است هر كالايي كه مي خواهد وارد كشور شود بايد خدمات پس 
از فروش داشته باشد، بنابراين چون نماينده هاي غيررسمي امكان ارائه 
خدمات پس از فروش نداشتند، چند سال پيش راهكاري را پيشنهاد 
كرديم مبني بر اينكه نمايندگان رس��مي، خدمات پس از فروش را به 
نمايندگان غيررسمي بفروشند، وزارت صنعت، معدن و تجارت وقت 
نيز اين پيشنهاد را پذيرفت. اين دستورالعمل مدتي اجرا شد و در پي 
آن يك بازار رقابتي خوب به وجود آمده بود. اكنون با وجود اينكه برجام 
اجرايي شده اما همچنان گرفتن مجوز نمايندگي به دليل وجود بسياري 
از موانع كار راحتي نيست و هنوز هم ما براي بسياري از برندها نمايندگي 
رسمي نداريم، بنابراين ادامه اجرايي شدن همان دستورالعمل راهكار 

بسيار بهتري نسبت به حذف غيرنمايندگي ها بود.« 
شيوا با تأكيد براينكه نبايد انحصار در بازار ايجاد شود، مي گويد: »اگر 
دستورالعمل مشكلي دارد بايد مشكلات آن برطرف شود، در غير اين 
صورت حذف غير نمايندگي ها موجب انحصار بازار خودروهاي وارداتي 
شده و هرجا كه انحصار صورت بگيرد، شوراي رقابت ورود خواهد كرد.« 
در روزهاي اخير نيز وزير صنعت از ارسال آيين نامه پيشنهادي خود به 
هيئت دولت خبر داده است، هنوز از جزئيات اين دستورالعمل خبري 
در دست نيست اما بايد منتظر ماند و ديد در دولت چه تصميمي براي 
واردات اتخاذ خواهد شد. آنچه مشخص اس��ت اينكه داستان واردات 
خودرو به يك كلاف سردرگم براي تصميم سازان تبديل شده و طولاني 
شدن مسدود ماندن سايت ثبت سفارش نيز مؤيد اين موضوع است.  
---------------------------------------------------
سوء استفاده ذي نفعان از تغيير مديران دولتي

 نامه كاهش نرخ خوراك پتروشیمي
ربطي به كمیسیون انرژي ندارد

عضو كميسيون انرژي مجلس با اشاره به نامه 4۰ نفر از نمايندگان 
مجلس به معاون اول رئيس جمهور بابت تعيين تكليف نرخ خوراك 
واحدهاي پتروشيمي گفت: قطعاً دس�تان پشت پرده و ذي نفعان 
به دنب�ال كاهش نرخ خ�وراك واحدهاي پتروش�يمي هس�تند. 
بيش از 40 نماينده مجلس ش��وراي اس��لامي طي نامه اي خطاب به 
اسحاق جهانگيري در اعتراض به قيمت خوراك پتروشيمي ها، تقاضا 
كردند مبناي محاسبه نرخ خوراك از صنايع بالادستي پتروشيمي تا 
واحدهاي پتروش��يمي بين مجتمعي پايين دس��تي بخش خصوصي 
و دولتي ب��ا ارزش مبادله اي صورت گيرد يا در غي��ر اين صورت براي 
جلوگيري از تبعيض و رانت مضاعف برخي واحدها عرضه گاز و مايع 
پتروشيمي از صنايع بالادستي و پايين دستي به طور يكسان با نرخ آزاد 
محاسبه شود. در اين خصوص قاس��م ساعدي عضو كميسيون انرژي 
مجلس در گفت وگو با فارس، با اشاره به نگارش نامه از سوي 40 نفر از 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي خطاب به معاون اول رئيس جمهور 
مبني بر تعيين تكليف قيمت خوراك واحدهاي پتروش��يمي گفت: 
قيمت خوراك واحدهاي پتروشيمي طي مطالعات صورت گرفته در 
سال هاي گذشته بر اساس يك فرمول انجام شد و هم اكنون نيز اين 

فرمول اجرا مي شود. 
وي با اشاره به اينكه مشخص نيست اين 40 نفر از نمايندگان مجلس چه 
كساني هستند ، گفت: قطعاً اين نامه از سوي اعضاي كميسيون انرژي 
مجلس و در اين كميسيون تهيه نشده و ما در جريان آن نيستيم. ساعدي 
ادامه داد: آنچه بايد گفت اين اس��ت كه ظاهراً به دليل تغييراتي كه در 
مديريت شركت ملي صنايع پتروشيمي صورت گرفته است، برخي از 
ذي  نفعان به دنبال ايجاد فش��ار هس��تند تا قيمت خوراك واحدهاي 
پتروش��يمي را كاهش دهند و به س��وددهي حداكثري برسند كه اين 
موضوع نيز خلاف منافع و مصالح ملي است. اين عضو كميسيون انرژي 
مجلس با اشاره به اينكه قيمت گذاري ها در خوراك واحدهاي پتروشيمي 
بر مبناي حقوق و مس��ائل مالي صورت گرفته اس��ت،  گفت: يك بحث 
استاندارد در اين زمينه صورت گرفت و الان نيز خاتمه پيدا كرده من هم 
نمي دانم چرا عده اي تمايل دارند بحث خوراك همواره مطرح شود كه 

قطعاً از آن نفع خواهند برد. 
اين مقام مسئول با اشاره به برگزاري نشست هاي مختلف با مديرعامل سابق 
شركت ملي صنايع پتروشيمي گفت: كميسيون انرژي مجلس در راستاي 
رسالت خود پيگير موضوعات مختلف از جمله وضعيت صنعت پتروشيمي 
است، خانم شاهدايي مديرعامل سابق ش��ركت ملي صنايع پتروشيمي 
را بارها به كميس��يون دعوت كرد و روند توس��عه صنعت پتروش��يمي را 
مورد ارزيابي قرار داد و هم اكنون نيز به دنبال آن هس��تيم مديران عامل 
شركت هاي پتروشيمي كه مش��كلاتي در نحوه اداره دارند به كميسيون 

دعوت كنيم تا مشكلاتشان را مورد بررسي قرار دهيم.

   بازرگانی

 مهران ابراهيميان


